研究报告

集成的专家系统和神经网络应用于大熊猫生境评价

刘雪华¹, Andrew K. Skidmore², M.C. Bronsveld²

¹清华大学环境科学与工程系,北京 100084; ²荷兰国际地理信息科学与地球观测学院,7500 AA Enschede, The Netherlands

收稿日期 2005-3-7 修回日期 2005-7-31 网络版发布日期 接受日期

摘要

充分了解大熊猫生境的时空格局及其变化,对有效保护大熊猫非常重要.绘制生境图既是野生动物生境评价和监测的一个有效方式,也是一个必要的步骤.新发展起来的人工智能方法(包括专家系统和神经网络方法),在模拟复杂系统过程中能够同时综合定性和定量信息,并可集成于GIS中,有助于大熊猫复杂生境的制图及评价.为了对大熊猫生境进行评价,本文建立了一个较全面的综合制图方法,将专家系统、神经网络和多类型数据全部集成在GIS环境下.结果表明,采用专家系统和神经网络集成方法绘制的大熊猫生境图的精度达到80%以上,高于单一的专家系统方法、神经网络方法和传统的最大似然法制图的精度.Z统计方法也证实了新建立的专家系统和神经网络集成方法要显著好于3种单一方法.

关键词 <u>专家系统</u> 神经网络 <u>遥感</u> <u>地理信息系统</u> 生境制图 <u>空间分析</u> <u>大熊猫</u> <u>佛坪保护区</u> 分类号

Assessment of giant panda habitat based on integration of expert system and neural network

LIU Xuehua¹, Andrew K. Skidmore², M.C. Bronsveld²

¹Department of Environmental Science and Engineering, Tsinghua University, Beijing 100084, China; ²International Institute for Geo-Information Science and Earth Observation (ITC), 7500 AA Enschede, The Netherlands

Abstract

To conserve giant panda effectively, it is important to understand the spatial pattern and temporal change of its habitat. Mapping is an effective approach for wildlife habitat evaluation and monitoring. The application of recently developed artificial intelligence tools, including expert systems and neural networks, could integrate qualitative and quantitative information for modeling complex systems, and built the information into a GIS, which could be helpful for giant panda habitat mapping. This study built a mapping approach for giant panda habitat mapping, which integrated expert system and neural network classifiers (ESNNC), and used multi-type data within GIS. The giant panda habitat types and their suitability were mapped by ESNNC. The results showed that the habitat types and their suitability in Foping Nature Reserve were assessed with a higher accuracy (>80%) by ESNNC, compared with non-integrated classifiers, i.e., expert system, neural network, and maximum likelihood. Z-statistic test showed that ESNNC was significantly better than the other three non-integrated classifiers. It was recommended that the integrated approach could be widely applied into wildlife habitat assessment.

Kev words

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ **PDF**(656KB)
- **▶[HTML全文](0KB)**
- **▶参考文献**

服务与反馈

- ▶把本文推荐给朋友
- ▶加入我的书架
- ▶加入引用管理器
- ▶复制索引
- ▶ Email Alert
- ▶文章反馈
- ▶浏览反馈信息

相关信息

▶ <u>本刊中 包含"专家系统"的</u> 相关文章

▶本文作者相关文章

- · 刘雪华
- · Andrew KSkidmore
- MCBronsveld

DOI:		
通讯作者		

analysis Giant panda Foping Nature Reserve